
'I 

Şed·inţa Comitetului de la I I Noembrie. 

Şedinţa se deschide la ora 91/ 2 sub preşedenţia· D-lui Al. Cottescu. 
Prezenţi D-nii Casimir, Gaicu, Gallea, Gheorghiu, Ioachimescu, 

Ionescu, Matale, Saligny, Voiculescu. 
Se citeşte sumarul şedinţii precedente şi se aprobă. 

Se votează ca membri noi D-nii ingineri I. hălăceanu şi C. 
Grigor seu. 

e citeşte scrisoarea D-lui Cucu cu care trimite Societăţii 5 
exemplare din studiile· D-sale asupra Apelor Bucureştilor. 

Comitetul primeşte cu mulţumire aceste uvrage şi decide a se 
pune în Bibliotecă la dispoziţia membrilor. 

D-l Gallea spune eă D-l Păscanu a dăruit Societăţii o foto
grafie a regretatului Sp. Yorceanu făcută la piramidele Egiptului. 
Comitetul primeşte tabloul şi autoriză pe D-l Gallea a mulţumi D-lui 
Păscanu P. în numele Comitetului . 

D-l Gallea întreabă ce s'a făcut cu bustul lui Yorceanu de care 
s;a vorbit în Adunarea general ă. din 6 Martie. 

D-l Preşedinte spune că e greu a se reconstitui bustul, din 
cauză că ne lipsesc fotografii suficiente . 

D-l Gheorghiu e de părere a se face chiar de nu s'ar obţine o 
asemănare perfectă. Dificultăţi analoage sa avut ş i cu facerea bus
tului regretatului G. Du ca. 

D-l Sa,Zigny spune:. că sculptorul Hegel cunoştea bine pe Yor
ceanu, în cât 'i-ar putea face bustul destul de bine. In ceea ce pri
veşte biografia D-sa crede că cel mai în măsură ar fi D-l Ins.pector 
P. Tăruşanu care era bun prieten cu repauzatul. 

Se decide ca D-l Preşedinte să se oc.upe de aceste cestiuni. 
D-l Gallea spune că mobilierul Societăţi i este foarte dărăpănat 

ş1 trebue reparat radical. D-sa. a adus un tapiţer care cere 650 lei 
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în total. D- a cere a se aproba această urnă , care se va achita, fi e 
din excedentului anului curent, fie din un cred it extraordinar în caz 

de lip ă de excedent. 
omitetul aprobă a se cheltui un1a de 650 lei pentru repara

rea mobi li erului . 
D-l Pre. edinte pune că chestiunea pentru care s'a convocat 

Comit tul, e te aducerea la înd eplinire a votu lui Adunării Generale 
d ta 6 oembrie, an um trimeterea unei d el egaţiuni la M. S . Re
gele car să.-i prezinte un memoriu relativ la an~ajarea str.~in i lor 

pentru lucrării el edilitat a Comune lor. 
D-l Gall a întreabă dacă în a. em enea ocaziuni e ol iceiul de a 

fa e memoriu au el a c expun e verbal che tiunea M. '. R ge lui. 
D-l alig11y e d clară contra m emoriului . Aci nu .e o chestiu ne 

complicată car ă xplice în un m emoriu lung. Aci din contră 
cbe tiunea e foarte simp l ă ,i mult mai bine a i e expune din 
vil1 grai, .,i a inter a pe 1'1. , Reg l la dân a . In acela ş mod s·a 
proc dat ând D- a a fo t de] gat de ocietate pentru a ruga pc M. 

, . Recrel de a pri lic nţ.iar a inginerilor din corpul technic a l tatului. 
D-l · lte()rghiit u ţine acea, tă. părere, cu atât mai muH. cu cât 

D- a cr d ·a D. lini tru al Lucrări l or Publi ce a pu pe M. . Re-

gele în cuno~tinţă d · mi şcarea ingineri lor. 
D-l Ionescu I. e d păr r a nu s face un memoriu special, în li 

a 1 e ducă 1. . Regelui Buletinul no tru din Ju na Octombre und 
- poate vedea di cuti i! ce au avut Joc adresa către Ministrul Lucrări
lor Public si contractele de la Ploesti ş i Bucme ti cu D-l Lindlev. 

, ' ' J 

D-l Voiculescu crede că. ar f1 bi ne să se facă o p tiţiune 1\1. S . 
Regelui, în care p curt ii se expue aceleaşi id i ca în cererea ce 
am făcut o Ministrului Lucrărilor Publice. 

D-l Matak nu e d părere a se face un memoriu, î n să o pe
tiţie în care să se spună că D-l L indley nu ad uce nimic nou, că a 
mai fost chemat fără fo los, că electricitatea tramvaele, crematorii le 
de care a fost angajat nu sunt lucrări ae specialitatea hidrologii , ş i 

că chestiunea alimentării şi a canalizării e resol v:ită de noi . A eme.
nea petiţie se dă spre rezolv.are Minist.rului care a aprobat contrac
tele, ._.i care nu va ~ii cum să o rezolve. Petiţia va rămâne ş i pe _,,
tru viitor: prin ea se va dovedi ori când crne e vin ovatul ş i e vor 

putea t.alJili respo1Jsab il iH\.ţ.i J e . . .. 
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D~l Saligny insistă din nou să nu· se facă metnoriu s_au pet i
ţiune. Multe peti ţiuni se ' pun la dosar. D-l Preşedin-te, care evident 
e cel mai indicat. să. se ducă la M. S . Regele, ş i care cunoaşte în 
destu l chestiunea o va expune M. S. Regelui şi îi va' l ăsa în urm ă 
şi Buletinul. Răspunsul ce 'I va da M. S. Rege le e va comurnca 
Adunării Generale, şi membrii Societăţii îl ·vor face cun o· cut în 
toată ţara. · 

D-nii Oasimir si Gaicit vorbesc în ac-elas sens. Comitetul de-, . 
cide a nu se face petiţiun e. 

D-1 · Preşedinte întreabă. dacă pe l ângă D-sa nu ar fi bine să 
mai meargă ş i alţi membri ai Comitetului. 

D-l Saliqny spune că obiceiul este de a se duce unul si ngur. 
D-l Ionescu spune că M. S. Regele primeşte ş i delegaţiuni când 

sunt compuse din persoane cunoscute. D-sa propune a se duce ş i 

D-1 Saligny. 
Se decide a se duce D-l Preşedinte. 

D-l Gaicu e de părere ca să se susţ i e cu tărie propunerea fă 

cută de Societate pentru înfiinţara unui biurou de Edilitate la Mi
nisteru l de Lucrări Publice . Numai în acest mod vom avea un în
ceput de sat i sfacţiune ; numai astfel vom putea fi garantaţ i pe v iitor 
că ceea ce sa făcut nu se va mai face. 

D-l Matale spune că prin trimiterea D-lui Preşedinte la M. , . 
Regele mijloacele de prote tare nu s'au epuizat. Am put'ea convoca 
un congres a l inginerilor din ţară în care să se ia rezoluţiuni puternice. 

D. Preşedinte spm.e că Societatea Politecn ică este co ngresul 
inginerilor; mai mult )ncă în Societate sunt ş i alte persoane care nu 
sunt in gineri şi care s'au unit la manifestaţiunea noastră . Un con
gres ar putea fi apoi împedicat prin interzicerea inginerilor de a 
părăsi ocupaţiunile lor. D-sa spune că Primări a Capitalei a interzis 
inginerilor săi de a mai veni la Societatea Politecnică. 

D-l Ionescu I. spune că cei împiedicaţi de a veni pot adera 
la rezoluţiunile noastre prin telegrame. 

D. A. Ioachirnescu spune că contractele de la Ploeşti ş i Bucu
reşti sunt anulabile, de oarece, cei ce le au făcut au depăşit puterea 
ce aveau. Un primar nu poate numi pe o persoană, care să aibă în 
mâna sa numirea personalului tecnic pe interval lung de timp, aşa 
ca primarii viitori să se supună voinţei primarilor actua li. Primarii 
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viitori pot : anul~ contrâctele: D-isa icunoaşte .oay,uri de contract e ne
legal făcute: chiar . autcmti6cate de trib.una! ; i ;ca;i e au fost a nulate. 

D-l Vatak. spune că ; .un' Pthnar poa te , .angaja :pe cei viitori 
pentru l u crări le connr.actate i furnituri~ .pentru pers<:nral nici odată . 

D-l 101.1escu pune că E' timarii ·actuali · unt siguJ.'Î de aprobarea 
ntracteJ0r căci ei. au ,i piătlt· ·primele . ra te • D-lui Li11dley după. 

emnarea contract lor, înainte de aprobarea lor . 
. D-l· l oa<"himescu pune eă în aaz ne n eaprobaa:e su.m ele ttebue c 

re tituit Comunei de către Primari . . , . 
omi t tul d cid . oa ă e urmărea~că aueste · che t iuni iar dacă 

ont ractele e vor rncbeia . ă ' e ceară v.iitor ilo1' ·Prim ar i anal-a.rea sau 
ch iar r zili erea contractelor · oner-0a e i ji·grtitoaro ' e ·s:au 'încheiat 
au e v-0 r Jnch ia pentru angajar. a. treinilor . 

ed i11ta . r ioi ă la 1 s;.~. : · „ .. , 
prol at în . ed inta d la .A/ 11 1905. 

. ' • I ' 

p. Pr „ di nt , Qr. Ca~imjr. 

. ' . 

: I ,'l',I , . · , ' cretar. I. ' fo,1 ' SC lt. 

Adunarea Generală din 6 N oenibr ie z905 

., edinţa se de chide la· orele 3 1/ 2 supt pre ., edenţ i·a D-lui Al. 
Cottescu. 

Se cite„ te s11marul şedin ţei de 'la 30 Octom brie ş i se aprobă.. 

e proced ·la votare de 
Al. Papadopol 79 voturi 
C. Niculesr,u 79 · 

" .A . Chiricuţă 79 
" M. Saligny 78 
" V. Chiru 78 
" 

membri noi. Votanţi 79. Au întrunit : 
G. Dobrnvici 77 vot uri 
D. Ghermani 77 
P. Lucrici 
I. Negretzu, 
A . Siebrecht 

77 
. - 75 

65 

" 
,, 
„ 

Intrunind toţi mai mult de• 2/ 3• din numărul votunlor expn
mate, h-1 Preşedinte îi proclamă membri ai Soci etăţ ii. · 

D-l .Preşedinte comunică Adunării că. în confor mitate cu deci-' 
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ziunea luată ·la 30 Octombrie, D-sa împreună cu D-nii N Gallea, 
;$t. dhe~·ghiu şi I. Ionescu s'au prezentl'1t a doua zi, 31 Ocfombrie 
la D-l Ministru a1 Lucrărilor Publice care a primit cu toată buna
voinţa această delegaţiune a ocietăţii. D-l Ministru a spus că adânc 
convins de meritele şi aspiraţiunile corpului tehnic român va stărui 
pe cât îi va fi posibil ca pe viitor lucrările de edi litate ale comu
nelor ~ă se încredinţeze inginerilor români . D-sa a părut că dă de
plină 'dreptate cererilor noastre şi ne a promis că va ţine seamă de 
ele acolo unde poate interv~ni direct. La cazurile indicate de noi 
pentru Ploeşti şi Bucureşti nu poate interveni din cauza autonomiei 
comunale. D-l Preşedinte gă e~te , că paral el cu acea tă acţiune a 
D~lui Ministru, ace~stă chestiune să cătăm să o rezolvăm „ i prin 
noi înşine. Să arătăm celor ce detin în mâini di stribuţia lucră

rilor şi împărţirea funcţiunilor că. au apucat pe o cale greşită . Lupta 
înt~e naţiuni se dă az~ mai mult pe cale Pconomică de cât pe cale 
de răsboiu; cel tare va supune pe cel slab. A venit momentul să 

ne dăm bine seama că az i mai to.ate întreprinderile private sunt în 
mâinile străinilor şi că aceştia se îmbogăţesc în dauna noa tră. 
Trobue să căutăm să nationalizăm totul: fiecare din noi să '. i facă , 
datoria în acest sens ş i să o aducă .la îndeplinire cu concursul celor 
ce i cunosc. E trist ca autorităţile noastre să se ia după cele ce fac 
particularii în această direcţiune, elo care ar trebui să aibă ca prima 
grijă ocrotirea intereselor noastre naţionale. Pe calea pe care ele au 
apucat'o vom ajunge vasali străinilor , vom ajunge în halul Egiptului 
şi Marocului. Aceasta nu poate fi un ideal naţional. Când M. S. Re
gele în 1881 a înfiinţat Coroana Românii a scris pe ea: „prin noi 
înşine". Ei bine, după 25 de ani de atunci, az i ne adresăm străi

ni lor ( Astfel vrem să urmăm acel indemn? AcP.sta e model de vir
tnte cetăţenească? Nu. Nu am făcut nici odată politică, dar pentru 
asemenea acte nu putem să nu fim revoltaţi. Trebue să căutăm ca 
ţara românească să fie a românilor. Tr.ebue să protestăm în contra 
ruşinei şi umilinţiior naţionale pe care ni le fac autorităţile noastre. 
Trebue să luptăm ş i să găsim o soluţie pentru a termina această 

stare de luci·uri si vom găsi voci care să ne asculte si să's i spue , . , 
cuvântul. (Aplauztj). D-sa i11vită pe membrii Societăţii de a face pro
puneri în ace·st scop. 

D-l Ple.şo·ianu spune că a făcut. D-lui Preşedinte o propunere 
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de a se înfiinţa un grup de ingineri care să facă lucrări l e cu care 
a în ărcinat Primăria Capitalei pe D-l Lindley. D-l Presedinte m i 
a obiectat că nu . tim ce vrea ă facă Primăria; se vorbeşte de un 
contract, dar nu tie nimeni nimic până acum . D-l Ple.~oianu spune 
că a găsit acel contract autentificat la tribunal. Adunarea aprobă ca 
D-l Pleşoianu ă citea că contractul în întregime. 

Fiind vorba în ontract de sfaturile pe care le va da D-l 
Lindl,y Con iliului Comunal la. şedin ţele acestuia, D- l Perieţeanit în
treabă în ce limbă e vor fac e ace le desbat eri. D-l Pleşoianu spune 
că D-l Con ilier Cuţm·ida şi a făcut studii le în Germania ş i va serv i 
ca iot rpr t a l D-lui Lindley. 

După itirea ontractu lui arată că D-l Lindley nu ' şi ia mct 
un angajam nt prin acel contract. D- a se dispen sează. de a face 
orie alte corn otarii. 

1101, 

D·l Cucu pun că se 
va fac lucrări noi. Din 

red a că D-l Lindley va veni cu id ei 
ele citite reese că D-lui ia de bun 

tot ce am făcut noi; numai le va coordona ş i complecta; nimic nou. 
'a part admini strat i vă ~ i flnanciară contractul nu e numai o in

· ultă pentru ingin ri : dar o umi linţă pent ru ţară . Avem însă o con
. olaţie· primarul a depă„ it puterile alo. El erea alesul Consilierilor 

omunali 1 iar ac .,tia aleşi no tri ai cetătenilor . Primarul trebuia să. 
lucr ze în c nformitat cu 1 gile noa tre organice. Del egaţia D-luj 
Lindley nelegal ă . ce t d 1 gat de al trei lea ordin , rn delega pe 
un altul care ă, ia decizii le i căru i a să va supune personalul t ebn ic 
al Primării. A~a dar interesele Com un ei se va găsi în mâna unei 
persoane pe care încă nici nu ştim cine este, pe care o numeşte şi 

o revoacă un trăi n. Acea ta e afară din legi. 
Din punct de vedere t ehnic nu ni se dă ab:Solut nimic. Se 

-promite utilizarea apelor de la Bâcu pentru stropit prin o nouă ca
nalizare. Indoita canalizare e o plagă; toate ·oraşeie care au făcufo 
o regretă· e un pericol igienic ca în acelaş loc să avem robinete cu 
apă pură ş 1 impură. 'a studiat de Primărie chestiunea aceasta şi se 
găsesc acolo rapoarte în această privinţă. Io privinţa canalizării spune 
că noi a,1;1em peste 80 klm . canale, făcute Ja diferite epoce şi deci 
cu sisteme neconcordante. Unificarea lor s'a studiat acum 5~6 ani 
ş i există proectc la Primărie, după cum poate afirma D-l Orăscu 

care e prezent. S a studiat şi chestia epurării apelor. In acest scop 
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Primăria a şi cumpărat un loc la Vitan. Lucrarea nu s'a făcut cac1 

s'a găsit că nu este absolut indispensabilă. Lasă la o parte ches
ti-unea luminatului , tramvaelor ş i crematoriilor pentru care nu e 

nevoe de con ~ultul unui hidrolog, ş i trece la chestia alim entării . 

D-l Lindley pune că va da 15000 ma, probabil pest r. ce se dă 

a cum. D-1 Cucu arată că lucrările ce propu e e puteau da 90000 m s şi 

că e o greşeală a Consiliului Tehnic superior că nu a acceptat să se 
facă lucrări pentru 60000 m s, şi că primăria s'a oprit la 20000 m3• 

Lucrările făcute au dat 38000 ro a eh iar. 
D-l T. Constantinescu spune că s'a a.jun chiar la 46000 m 3 

pe ZI. 

D-l Oucit spune ca e neex pli cabil că acum Comuna nu pune 
să. e corn pl ecteze lucrările propuse, . i aduce pe D-l Lindley ca să 
le facă . Primarul îl angajează. înainte de a aduce che tia la cunoş

tinţa Consilierilor comunali ş i le cere votul prin surprindere . Lucrul 
e re voltăto r . Dacă noi nu am fi propus nimic se putea aduce ori
cine; dar ca să se aducă străini pre a executa proiectele noastre 

e o in sultă : o lipsă de con fi enţă nemeritată. Ceeace sa făcut e inu
til , deprimant pentru ţară ş i jignitor pentru corpul t ehnic. In cazul 
de faţă nu era nevoe de nici o somitate. 

D-l Cucu inchee zicfrnd că trebue să ascultăm tot ce se va pro
pune în această chestiune, să examinăm ş i să facem tot ce ne va 

fi cu putinţă, pentru a ne scăpa de pacostea aceasta care a căzut 

pc noi. 
D-l Matak spune că acum după citirea contractului ne dăm 

seama bine de chestiune. Alimentarea cu ape suterane prezinta la 
început dificultăţi, pe care noi le-am rezolvat. La cana·lisări sunt mici 
e rori, dar vina e a politicianilor noştri. In n enumărate rânduri, per
soane influente, Consili eri comunali, cereau canale mari pe la casele 
şau străzile lor, ne voind să şti e că ele dau în altele mici. Lucrările 

se făceau contra voinţe i inginerilor, căci altfel se pierdeau voturi. 
Altfel chestiunea e din celt mai elementare. Canalizarea dublă ce ni 
propune nu e de recomandat; ea ar costa de a ltfe l prea mult. Ce 
~i-a închipuit Comuna când a făcut acest contract? De ce s'a dat 
acest blam inginerilor :> De ce s'a adus nn stră in, care a mai stat 
doi ani ş i nu a propus nimi-c, iar acum vine să execute ce am pro
pus noi? Nu a ajuns Comunei cheltuelile de 900000 lei făcute cu 
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trăinli? ·Dacă sa ·adu , i azi, o repet, e ·pentru pomparea numai a 
altor fonduri com unale în buzunarele trăinilor. Ceeace noi am avut 
de făcut am făcut; am prote tat la Mini terul Lucrărilor Publice 
căruia îi incumbă apărarea intere elor corpulni tehnic. El ne a spus, 
o recuno c, tot ce put a pune: nici un a lt Mini tru nu ar fi putut 
promite mai mult. E neîndoio că cu tot avisul defavorabil dat el e 

on ili11l t hnic uperior contractele dela Ploe. ti ş i Bucureşti e 
vor aproba· angajării lui Lindley nu le mai putem vpri pe ni ci o 

alP, l gală. e rămân e în ă ceva de fă.cut, p care corpu l t eh nic 
tr lu ă'l urmărim cl.i toată viaoar a . ă urmărea$că tot ce e petrece: 
ă urmărim tot e e face, ă arătăm cu m se întrebui nţează fondu

rile ·ă ţin m publi ul ·în ur nt · n totu l .; i ă chemăm la ră pun
d re p i c · proi ct ază. angajază au execută lucrăril e în con
diţiuni rel au ii gale. Ace t drept nu ni-l poate lu a nim eni : e un 
dr pt etăţ ' ne c. ingura · ale patriotică când dom ni a le
g ilor înlocuită cu I unul plac. Joi ingin rii ·români am suportat 
riza, ne-au li nţiat când nu au mai f . t l ucrări, ni sau redus sa

larii! : am uferit u toţii. , trăini1 atunci fu geau d la noi căci nu-şi 

mai puteau face afacerile. Azi când am început ă. dăm excedente , 
ă ne mai mi căm, vin ca lăcu t 1 . ă ne j foia că . Să arătăm lumii 

toat ace -tea, să urmărim în t,otul, şi dacă angajamenteh cc ş i 1 -au 
luat trăinii nu e vor face întocmai ă pun em piciorul în p rag: sft 
tragem la ră pundere pe ei vinovaţi . 

D-l Jlritrtk depune la birou o propun ere în ace t sen . 
IJ-l Preşedinte spune că propunerea se va di cuta dnpă ce vor 

vorbi cei în crisi. 
' 

D-l Plcşoianu spune că propunerea D-lui ~lrt.tak nu va avea efect 
practic: ea se poate face însă fără succes. D- a arată că D-l Lindlez; 
nu are nici o v in ă; ad mite chiar ipoteza că ar fi o capacitate ş i in
teligenţă superioară, după cum l'au proclamat Primari ca Roman seu, 
Dobrescn, Crmtacuzino , etc . El a găsit î nsă la noi sat fără câini. Ace
laRi lucru !"ar face poate si ai nostri dacă s'ar duce în BillCYaria. 

' , • o 
D-l I. Ionescu spune că aşa ceva nu se poate face îr. Bulgaria. 

Unui furnisor de traverse român care ofertase acolo i sa răspuns 
că trebuia să ştie că ştej arul creşte şi în Bulgari a. 

D-l Vatak spune că la Porţile de fer Ungurii nu au putut lu a 
piatră negelivă dela noi, clin cauză că guvernul nu a voit cu nici 
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un ' chip să dea autorizaţia de import . 
distanţe mari, deşi a costat îndoit. Noi 
de n'aţionalisn'l dela vecinii noştri. 

a adu din Ungaria dela 
ar trebui să 'luăm exemph 

· · ,, ., D-l Pl'eşoianu spune că în adevăr străinii nu pot pătrunde în 
Ungaria decât dând depline puteri unui Ungur. Asa Luther era la 
Porţile de fer considerat ca asociatu l unui Ungui· care avea toate 
puterile. Revenind la cbestiu1;e D-l Pleşoianu pune că la noi sa aat 
prea multe soluţiuni pentru alim entare, în cât cei i gnoranţi nu mai pot 
şti' ca.re e cea mai bună. Sa vorbit şi sa cris pentru 20000 m 3 de apă 
de la noi mai mult ca la Londra pentru 1500000 m 8• La Viena e dă 
'\tar3. apă sliterană analoagă ca a noa tră., se d ă num ai 6 ms de locuitor, 
un bacterblogist o analisează zilnic şi cu toate acestea nu s;a făcut 
atâta gălăgi e ca la noi. u avem până azi ni ci o propunere certă. 
Să ' încetăm cu filosofia', ş i să facem propuneri certe, căci chestia e 
u oară. Să ne adunăm un grup de ingin eri care ă. propun m pri
mă rii ca să i dăm 15000 m3 apă, după cum a propus Liodley. No i 
să nu i cerem nici un ban pân ă ce nu vom termina lu crăr ile şi se 
va conving·e prim ăria că am reuş it. Chestiunea e foarte uşoară. Ju 
e oraş mai bine situat pentru alimentare ca Bucureşti. D-sa spune 
că a găsit la Bă.neasa un strat de apă de 25 m înălţim e prin ni ip 
şi pietriş , ş i o putem lua de acolo. Să facem ş i aci o a treia Ro
mânie ca la petroliu şi' gaz. umai aşa vom putea pun e o pi ed ică 
autorităţilor pentru angajarea străin ilor. 

D-l Perieţeanit spune că aderă la propun erea D-lui Pleşoia.nu şi 

î i va da tot concursul moral, neputând face mai mult ca fiind func
ţion ar ş i nedispunând de capital. D-sa spune că a găsit de unde vine 
preferinţa Primarilor pentru D. Lindley. Povesteşte că un prim ar l'a 
consul.tat, fără nici o plată, în privinţa alimentării oraşului să u şi 

că l'a sfătuit să se adreseze cuiva, sau să publice un concun;, ,i să 
lase timp pentru studii serioase. Primarul a spus că voeşte să . re
zolve chestia în 8-10 zile, că el a votat creditul ş i el vrea să facă 
lucrările; la anul poate că nu mai e primar, şi nu poate obliga pe 
primarul viitor să facă ceea ce vrea să facă dânsul acuma„ Numai 
făcând un contract cu un strein probabil tot D-l Lindley) va fi 
sigur că va impune voinţa sa primarilor viitori. Aceasta e explicaţia, 

de aci vine preferinţa streinilor. Prin acest mijloc Primarul Capitalei 
vrea să ajungă să impue voinţa sa tutulor Primarilor care vor urma 
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10 ani ·de aci înainte; vrea ca toţi aceştia să asculte âe ord inele lui 
de acuma. Primarul cu care a vorbit D-sa i'a mai comunicat că el are 
cbe tia studiată, şi că a făcut sondage de şi comuna nu are în.gineri. 

D-1 Matak. Face economie acum ca să aibă să dea mai m ult 
1 ui L indley. 

D-l Perieţeanu e d părere că în acea tă stare de lucruri• nu 
putem face nimic cu propuneri . u vom reuş i de cât dacă am găsi 
oluţia d a face ca Prim arii să nu plece de la comune de cât aitunci 

când vor ei, au cel puţin ă i asigurăm că cei ce vor începe o lu-
rare: o vor . t maugura. rm ărind actele lor nu facem nimic. Cine 

ne pune apoi că contractele nu e vor rezilia peste un an doi, după. 
cum ·a reziliat al lui Hallim·, cu perderi însemnate pentru comune. 
~ u putem dar ă ne atingem scopul adoptând propunerea D-lui 
J..llatak care d efect tardiv. ă continuăm lupta ca până acum 
ocupându-ne de fondul cbe tiunii . ă fa ero demersuril e necesare; să 
n adr ăm autoritătilor mai mari ca autoritătil e au.tonome · să facem . ' 
ceea ce am făcut cu licentiar a inginerilor, adresându-ne Aceluia care 
a făcut ă inceteze goana contra inginerilor. Să 1 arătăm ofensa ce 
. 'a clus orpului tehnic, rt I arătăm cum un străin ne a insultat 
.,i ă'L rugăm ă ne spele d in ultele ce ni sa adus. D-sa propune 
ca o delegaţiune ă se ducă. ă expue M. S. Regelrri chestiunea, şi 

. ă a teptăm în lini , te re~ultatul audienţei. ( plause). 
D-l Plcşoianu ader~t la această propunere. D-sa comunică Adu

n ări cum indignat de coatecea arborilor de pe străzile capitalei a 
telegrafiat M. '. Regelui spre a opri această devastare: iar din o 
convorbire ce a avut o cu Primaru l sa convins că a avut resultat 
cererea. Poate că ne adresăm cam târziu insă să o facem căci 

poate că mai ex istă un român în ţara românească (Aplause). 
D-l C. Niculescu spune că 3 sunt chestiuni le ce au revoltat pe 

rnginerii români: 1) insulta de incapacitate; 2) avantagii le mari ma
teriale date streinilor; 3) lipsa de control tehnic ~i financiar a lu 
crărilor ce ei le vor face. Contractele de la Bucureşti şi P loeşti pun 
aceste chestiuni pe tapet ~ i le afirmă. Să facem demersuri pentru 
anularea lor ; calea legală nu e epuizată . Am mers la Min isterul de 
Lucrări Publice ca ingineri şi ni s'a dat dreptate; să mergem la Mi
nisterul de Interne ca cetăţeni, să i spunem clauzele ne legale din 
contracte .;i să i cerem să nu le aprobe . Numai după aceia vom ve-
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.dea oe e de făcut. După aceia nu .ne rămâne de cât a lumina ma a 

poporului şi o vom lumina. 
Să nu încetăm de a lupta contra unor asemenea nelegalităţi. 

D-l Moţoi arată cum autorităţile 1n loc sh ne îndrumeze, ne 
substitue; arată cum la particu lari , fo industrii, comerţ, .,i agricul

tură chiar, streinii ne iau locul. Vom ajunge slugi la noi în ţară. 

Deciziunile ce vom lua au o mare importantă; să nu aşteptăm , să ne 
grăbim. Să acceptăm toate mijloacP.le ce pot para loviturile c ni 
se dau. Incbee declarând că se asociază la propunerea D-lui Pleşoianu. 

D-l Cucu spune că s'au adus în di scut.ie chestiuni foarte impor
tante. D-sa constată că D-l Ministrul al Lucrărilor Publice nea spus: 

aveţi dreptate, nu am ce vă face în să. D-sa e prim a in stanţă ; nu ne 
putem opri aci . Chestiunea e ji gnitoare pentru tineri , umilitoarP. 
pentru bătrâni ; palma ce ni s'a dat nu o merităm. Propunerea D-lui 
Pleşoirtnu ·e de ordin comercial: ea satisface loviturile m ateri ale : ca 
va fi rrspinsă de sigur . S'a mai făcut înainte u na an al oagă de D-nii 
Pell rin şi Visin clar s'a zis că e o fa r ă. de şi aceştia d epuseseră 

banii la Casa de Depunere. Propunerea D-lui Matale e platonică r::i 
nu e de părere a se aproba. Acest e două propuneri nu ri dică in ulta. 
ce ni sa adus. Propunerea D-lui Perietzeanu va fi bine să. o rezervăm 
ca extremă. Să m ergem pe cale erarbi că la Primul Ministru care e 
în măsură a -nu aproba contractele. e un eşte dar cu propun erea 
D-lui O. Niculescii. Să arătăm Primu lui Ministru cum stau lucrur il e 
în un protest: să i arătăm cum str ăinii fac averi la noi cum noi 
cam am muncit: ni s'a.u redus salariile ş i ·am primit acele recluc0ri 
pentru a salva ţara, iar acum când se ivesc locuri ş i lu crări . untcrn 
respin şi. Străinii nu ne aduc nimi c nou ; cca ce ei propun, putem 
face noi . Numai după ce vom m erge la D-l Prim Ministru, vom 

merge la M. S. Regele iar la urmă vom face ce ne o milui Dumn ezeu . 
D-sa afirmă apoi că există apă la Băneasa. Acel strat a fost 

găsit si .la Joiţa ş i Chiajna und e s'au făcut 80 sondage. Apa e 
putea aduce de acolo, dar actualul ajutor primar a zis că aceasta e o farsă. 
Comuna nu a aprobat această soluţie care avea avantagiul de a nu 
cere .un mare canal şi la care apa venea pri n panta ei, nefiind nevoe 
a se ridica cu m aşini ca la Bragadiru. S'a cerut a se aduce apa de 
la Mih~ileşti cum propusese Tbiem . Atun ci pentru a deturna dtU
tatea ş i i gnoranţa Consilierilor Comunali am propus apa de Braga-
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diru la care ·e cerea un canal mai cart· apa însă e aceiaşi ca CPa 
de la Joita. a făcut i atunci o eroare. In dellnitiv chestiunea s'a . ' 
di cutat cu patimă. De aceia am zi că Primarul merită circumstanţ.e 

atenuante. 
D-l Pr~ ed.nteamiute te că atunci D-1,Cucu nu.cu no. tea contractul . 

' • „ ' 

D-l Cucu ~ pune că acelec ircumstanţe atenuante se referă nu 
mai la on uitarea D-lui .Lindley, în colo tot ce a făcut primarul 
rău a făcut. D-sa in istă din nou a se duce o delega-ţie la D. Prim 
Mini tru. 

D-l RcUlemiu e vede obligat să constate un fapt regretabil. 
A tăzi ând ne am adunat aci pentru a n împotrivi străinilor, gă.

im momentul de a ne aduc repro uri, d a li chida procese vechi, 
au d a ne u ura de amărăciunile ce le avem . Azi ne am adunat 

aci numai ca ă ::;căpăm corpul tehnic de insultele ce Î s'a aduQ ~i 
p ntru a împedi a autorităţi i de a ne ubjuga străinilor. Regret că 
D-l um atât în ac astă edinţă cât ş i în cea precedentă a perdut 
a t lucru din vedere · i so fi făcut poate nedreptate, dar nu . e 
frumo a azi ă vi să. facă acte d di en iune între noi. D-sa se 
un . te cu p:opunerea D-lui Peri eţeanu ; apoi cum opin ia publică este 
au rău informată, au nu e d loc informa.tă în privinţa chastiunii 

ap lor Bucureşti lor D- a cer ă s facă o expunere care să se pu
bli c i ă pună în cuno. tinţă publi ul de cbcstiun a ce n agită Ea 
ă fie împărţită ·i rnem!Jrilor pariam ntului. "u mai e t e nevoe a 

merge la Mini trul de Interne, căci de igur D-l Mini tru a l Lucră

rilor Pul li ce a încunoştiinţat pe colegii săi de mi şcarea şi protesta
rea noa tră. 

D-l Gaicu e mulţumit că chestiunea interesează pe toţi ingi
nerii . deră la propunerea D-lui Pe1'ieţeanu. Nu e de părere să mai 
m rgem la Ministrul de Interne, căci Primarul fiind fiul său, nu 'şi 

poate face netrai în fami lie. Mai e în ă propunerea D-lui Preşedinte 
de a lucra fiecare izolat. Să urmărim chestiunea, să nu renunţam 
la ea; ă o ducem până la capăt. Inginerii funcţ.ionari să intervină 
la şefii lor să i susţ ie; să i prevenim că e posibil să eşim din legali
tate, refuzând serviciile ace lora ce ne pun supt ordinele străinilor. 

D-l Preşedinte cere a se discuta propunerile. 
D-l Matale cere a i se rezerva pentru altă dată propunerea 

D-sale, de oare ce sunt altele cu efect mai rapid . 
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Propunerea D-lui C. Niculescu de a ne adresa D-lµi Ministru 
de Interne nu se aprobă . 

S~ -ia în discuţiP. propunerea D-lui Pleşoianu . 

D-l Perieţeanu spune că Societatea nu poate lua lucrări. Noi 
putem exprima părerea de bine că inginerii no„ tri se· oferă a înlocui 
pe străini : şi că Societatea găseşte că cei_ ce fac propunerea sunt 
apţi pentru a face lucrările. 

D-l Răileanit cere ca Societatea. să desemneze un grup de persoane 
capabile de a face lucrăril e . . 

D-l Matak răspunde D-lui Perieţeanu că Societatea fiind persoană. 
morală poate face lucrări . Aci avem un caz excepţioal, ş i e de văzut 
dacă Societatea nu s'ar putea angaJa. Capitalele se pot găsi la 
membri sau la bancheri. 

D-1 Ră·ileanu aminteşte că în 1901 Societatea era pe cale de 
a face o propunere Primăriei pentru chestiunea luminatului. Avem 
deci precedent. 

D-1 Moţoi spune că acelaş lucru îl face ş1 ~ ocietăţile de In
gineri din alte ţări . 

D-l Preşedinte cere D-lui Pleşoianzt a'ş i formula în sens pro
punerea. 

D-l Cucit în chestie personală răspunde D-lui Răileanu că. nu 
poate urma linia de conduită ce i'a indicat, ea nefiind raţională. Noi 
discutăm aci aducerea lui Lindley Acesta este efectul, trebue să 

cunoa~tem cauzele. Am tinut să arăt acele cauze: şi cred că nu am 
greşit A se cunoaşte pe sin e, face tăria popoarelor. Nu primeşte dar 
observaţiunile făcute de D-l Răileanu. 

D-l Pleşoian·u depune următoarea propunere : Societater:i poli
tecnică văzând iniţicitiva luată de un grup de ingineri români, mem
brii ai Societăţei de a face ofertă fermă şi precisă primăriei capitalei 
pentru lt dota Bucureştii cu liwriiri de edilitcde, convinsă de capacita
tea ingineril01· roniâni care prezintă toa.te gamnţiile tehnice de ci execida 
lucrările in condiţ.iuni cel pitţin eqale cit a ori cărui inginer străin j 

aprobă cu tocdă ininia iniţiri.tiva grupului român şi îi va acorda tot 
sprijinul său moral. 

D-l Moţoi cere ca Societatea să studieze propunerea ş i să facă 
u_n. program. 
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D-l Răileanu cere ca Societatea să aleagi\. numai Comisiunea. 
care să e ocu pe de acest chestiuni. 

Răm âne ca deciz.iun ea definitivă ~ă e ia la o viitoare Adunare 
Generală. 

D-l Pr Jedinte pune la vot propunerea D-lui Perieţcanu de a 
face un memoria I. . Hegelui : pe care ă.; l ducă o delegaţinne • ~ 

ocietăţei. 

Propunerea e aprobă cu unanimitate .· i e decide ca Comite
tul ă facă memoriul . i ă alca0()'ă de leo-at.ia. 

' ' 
dinta e ri dică la ora 6a/4 . 

Aprobat în Adunarea g n eral ă din Decembrie 

Pr . edinte, Al. Cottescu. 
'ecretar I Ionescu . 

.Şedinţa Comitetului de la 24 Noembrie 

, edinţa e deschide la ora 9 1/ _ upt preşedinţia D-lui G1·. Crt 
. imh·. vi e pre„ edinte. 

Pr zenti D-nii asmm· Cottescu, Cristescu ~ Gaicu, Grcllea, Gheor
ghiu, lort('lzimescu, Iones('u, Râil<'anu, Yarca . 

D-l Ca imir citesfo o scrisoare a D-lui E. Radu care restitue 
' „ ocietăţei ~urna d oOl,25 cc ia rămas de la punerea gri laji ului la 

mormântul lui p. Yorceanu. D-sa spun e că 50 lei sau dat Primării 

ca garanţ i e contra str i căcim1ilor ce ar fi fost să se facă la Cimitir 
cu acea ocazie, şi cum asemenea stricăciuni nu s·au produs se va 
cere restituirea sumei. · 

D-l Gallea întreabă unde să se treacă acea tă sumă: la fon
dul de manipulatiune, asu la fondul ocial. 

Comitetul decide a se trece la fo ndul social, urmând să - se ia 
mai târziu pentru facerea bustului lui Sp. Yorceanu. 

Se citeste dimisiunea D-lui Perlusca si se acceptrt. 
' ' 

Se citeste scrisoarea D-lui A . Sieurecht care multum este Soci o-, , ' ' 

t.ăţii pentru alegerea sa ca membru. 
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Se votează ca membru !)OU D-1 Hermann Pascalovici. 
D-l Casimir comunică Comitetului că după statute trebue să 

procedăm la 4 DecembJe la alegerea a 7 membrii în Comitet în locul. 
D-lor: Gr. Casi11iir, .A. Cottescu, E. Miclescit, E. Bctdu, O. Răileanu, 

Ji. R âmniceanu, ş i · V. Voiculescu al căror mandat expiră. 

D-nii Gr. Casimir şi Gr. R aileanu roagă comitetul a nu susţine 
realegerea D-lor neavând timpul să se ocupe de afacerile curente ale 
Societăţii . D-lor promit că vor da concursul oricând va fi nevoe . 

. D-l (}heorghiu e de părere a se atrage atenţiun a Adunărei Ge
nerale de a alege în Comitet persoane care să poată veni la şedin

ţele Comitetului şi care sft se poată interesa de aproape de dânsa. 
D-l Cottescu e de aceiaşi părere. 
D-l Gallea nu e de părere a se face schimbări brusce în Co

mitet. Trebue o continuitate. Trebue ca cei ce cunosc bine Socie
tatea să rămână în Comitetul ei. 

Comitetu l fixează ora 3 p. m., la 4 Decembre, pentru Adunarea 
Generală. 

D-l Oasimir spune că după Statute SâQJ.bătă 3 Decembre tre
buie să aibă loc banchetul Societăţei. 

D-l Ioachimescu cere a se discuta dacă trebue S<J.U nu . să facem 
banchPt anul acesta. 

D-l Cottescit arată că anul acesta, mai mult ca ori când, e ne
cesar a nu se suprima banchetul. El e un mijloc ca inginerii să se 
mai poată aduna şi discuta. 

Comitetul decide a se anunţa banchetul pentru 3 Decembre. 
D-l Casimir spune că sunt o mulţime de membrii ai Societă

ţei cu întârzieri mari de cotisaţiuni. S'au modificat cotisaţiile prin 
statute de la 60 lei 36 şi 30 pentru membrii din provincii, sau fă
cut înlesniri de plăţi, s'a scris de nenumărate ori fără rezultat. D-sa 
propune a se examina situaţia acestora şi a se decide asupra lor. 

Comitetul consideră ca demisionaţi pe D-nii Negreanu şi B er
nctrd care aveau cotisaţiile achitate când au demisionat şi radiază pe 
D-nii N. Andronescit, I. Bacalii) Gr. B ejan,' Gh. Beloianu, O. Calleyct, 
f>t. Cetăţeanu, S. Costinescu, N. Cuţarida, O. Duşescu, S. Daniel, .LVI. 
Ene, Gctbriclescu C. I., N. Gabrielescu) Gabrielescu N. J.) C. Găbunea, 
C, Gercdâ, O. I cmoli, V. Ignat) I. Lupulescit, Fr. Lussi, Many G. D.: 
Gh. Mavrache, Al. Metaxa, G. Munteanu, G. Panaitescu, P anaitescit 

2 
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. Panait, Penescu Al., A. Perşinaru, I. Petrescu, Al. Pluvier, Ed. 
Poltzer, S. Popovici, V. Zamfirescu, N. 8ăulescu, A. &vovici Ba
ranga, Arg. „'clia, Simu V ., Caton Simon, Al. Stoenescu, Arn. Thenen, 
V. Toroceamt, D. Vartan O. M. Vasilescu, D. Zossirna. 

D-1 Gallea comunică Comitetului că D-ra P. Zossimci, proprie
tara caselor unde tă actualmente, ocietatea i-a făcut următoarea 

propunere D- a dore. te a ceda ocietăţei Politehnice toate imobilele 
al clin str. Epi copi i No. 2 în urrţlătoarele condiţiuni: Societatea 
ă ia a upra a datorii! ca elor la Creditul urban, care se urcă la 

1-4000 lei ; ă-i d pue 50000 la Casa de Depuneri al căror venit 
să' l ia D- a până la moarte iar după aceea să-l reia Societatea 
înapoi; ă i e la e ca ele din fundul urţei pentru a domicilia D-sa 
într'ânsele, ., i ă ia Societatea asupra sa şi ratele întârziate de 
14 O I i. 

D-l Gallea pune că pentru Societate această propunere nu 
echivalează d cât cu un por de cheltuială de 1500-2500 lei anual 
căci prăvăliil e d snpt ocietate aduc 6000 lei chirie anuală. D-sa 
crede propun rea bană. Cere numirea unei Comisiuni care să stu
dieze che tiunea · să examineze dacă sarcinile indicate sunt real e, 
ş i dacă D-ra P. Zossima e te ingura proprietară pe aceste imobile ; 
s'i se spună dacă ca ele Runt cumva supuse la expropriere ş i ce s'ar 
face în casul unei ev ntuct.le exproprieri . 

D-l Casmiir e de părere că localul nu e proprin pentru So
cietate. 

D-nii Galleci ş i Gheorqhiu arată că e suficient pentru încă mult 
timp. Societatea poate apoi să vânză localul acesta când va voi să-şi 

facă un altul. 
D-l Yarca găseşte propunerea acceptabilă. 
Comitetul decide a se studia propun~rea ş 1 însărcinează cu 

aceasta pe D-l Y arcn,. 
Aprobat în şedinţa Comitetului de 12/25 Decembrie 1905. 

Preşedinte; Al. Cottescu. 

Secretar I. Ionescu. 
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